
13. 1. 2019                                                         1. neděle po Zjevení Páně

Milost Pána Ježíše Krista, láska Boží, dar a přítomnost Ducha svatého 
se všemi námi! Amen. 

Ježíš říká: „Jako si Otec zamiloval mne, tak jsem si já zamiloval vás. 
Zůstaňte v mé lásce. Zachováte-li má přikázání, zůstanete v mé lásce, 
jako já zachovávám přikázání svého Otce a zůstávám v jeho lásce. To 
jsem vám pověděl, aby moje radost byla ve vás a vaše radost aby byla 
plná.“ J 15,9-11

Píseň 604 Buď sláva Bohu, chvála Otci 

Modlitba: Hospodine, Bože náš, tebe chválíme, neboť na tvé slovo 
spoléháme, na tvé ujištění, že pro tebe nejsme prach, odpad a 
zbytečnost, nýbrž že jsme lidé, tvoje děti, s nimiž rozmlouváš a které 
miluješ. Pane Ježíši Kriste, tobě děkujeme, neboť ty jsi ta cesta, 
pravda a život, které se před námi otvírají. Duchu svatý, tebe 
prosíme, přijď a dej nám odvahu, víru i vytrvalost vydat se na Kristovu 
cestu a setrvat na ní až do konce. Amen.

Čtení: 1 K 1,18-25

Píseň 672 Dej nám moudrost, odvahu

Text: Kaz 9,1-10

Kázání: Jak by bylo na světě pěkně, kdyby lidé byli dobří! Jak by 
se tomu dalo pomoci? Jak lidi motivovat k dobrému jednání? 
Stačí je jen přesvědčovat o tom, že bude na světě pěkně, aby 
proto změnili své smýšlení a jednání? Není to málo? Nemá být 
úsilí o dobro přímo povinností? Neměla by za tím stát autorita 
rodičovská, celospolečenská anebo raději Boží? Kdyby tak lidé 
více poslouchali Boha!  

Anebo - pokud někoho chceme motivovat k onomu 
tak nesnadnému hledání a konání dobra, neměli bychom mu 
nabídnout nějakou odměnu, užitek, smysl? Vyžadovat jen plnění 



povinnosti nestačí, je třeba něčeho pozitivního. Budeš-li konat 
dobro, budeš z toho mít dobrý pocit, budou ti druzí vděční, Pán 
Bůh ti požehná. 

Princip odměny (a případně trestu), které přicházejí vzápětí po 
správném (respektive nesprávném) jednání, je takovou prvotní 
výchovnou strategií. Dobře funguje u dětí. Pochvala přijde 
hned, když namísto kalhot použiješ nočník. U dospělých zas 
víme o tom, že trest plní svou funkci a účinně odrazuje od 
pokračování v kriminální činnosti, jen pokud přijde rychle. Proto 
tolik vadí průtahy při soudním řízení a při nástupu do výkonu 
trestu. 

Není tedy divu, že v bibli se objevuje přesvědčení, že dobré 
jednání je Bohem odměňováno, zatímco špatné trestáno. 
Spravedlivý (to je ten, který dodržuje Hospodinův zákon) jako 
palma pokvete, kdežto cesta bezbožníků zahyne. Platí to 
dokonce nejen pro jedince, ale pro Boží lid jako celek. 

Jenže zároveň v bibli samotné se objevují vážné pochybnosti, 
zda tomu tak opravdu je. Člověk se rozhlédne a vidí, jak 
spravedlivý trpí a bezbožník se roztahuje. Kde je jaká 
spravedlnost? Žalmista si přímo zoufá: svévolníci si pokojně žijí, 
daří se jim, hromadí jmění a přitom často nebývají postiženi 
jako mnozí jiní lidé, nebojí se smrti, vysmívají se všemu a ještě 
je ostatní obdivují a hrnou se za nimi (Ž 73,3-12). Nutně to vede 
k pochybnostem a ztrátě motivace: „Tedy zbytečně jsem si 
uchoval ryzí srdce a dlaně omýval nevinností?“ (Ž 73,13) 

A tak – když tento jednoduchý princip okamžité odměny a 
trestu nefunguje – přicházejí ti, kdo si dělají starosti o svět, 
s jinou strategií: odměna a trest se poněkud odkládají, ale zase 
budou o to větší a významnější, budou totiž věčné. 
Spravedlnost, rovnováha zůstává zachována, jen se posouvá za 
horizont lidského života. Je to myšlenka, která se v hebrejské 



víře objevuje až postupem času, zhruba právě v té době, kdy 
vzniká i kniha Kazatel. 

Ale Kazatel ji nepodpoří. Naopak. S veškerou vehemencí se do 
ní obuje. Torpéduje ty dobře míněné snahy vedené starostí o 
lepší svět. Jsou na tom stejně spravedliví, kteří dodržují Boží 
přikázání, a čistí, kteří dbají na mravnost, a obětující, kteří se 
drží předepsaných rituálů, i ti, kdo na nic z toho nedbají. Všichni 
stejně umírají a žádná odměna je nečeká. Není žádná 
spravedlnost teď a nebude ani po smrti. Nebude vlastně vůbec 
nic, anebo o tom aspoň nic nevíme. A proto: užívej života tady a 
teď. Mluví Kazatel jako nějaký zoufalec, bezvěrec, bezduchý 
konzument, jemuž nesejde na osudu světa? 

Mluví jako ten, kdo si nehodlá nic namlouvat. Dobře míněné 
snahy vedené starostí o svět nemohou a nesmějí nám něco 
podsouvat. Ať nám nevěší bulíky na nos. Motivovat k dobrému 
nějakými takovými strategiemi je chabé, vratké, nepravdivé. Je 
to, jako když se člověk schovává v houští anebo si na svou 
nahotu lípne fíkový list. Přiznej si, jak to skutečně je. Spravedliví 
nejsou odměněni ani teď ani potom. Koukej na to, co vidíš a 
jaké to skutečně je, a uznej, že dál nic nevidíš a nevíš. 

A přece užívej života – a když čtu pozorně a oprostím se od 
představ, které se s tímto slovním spojením (užívat života) 
nabízejí, vidím, že Kazatelovo užívání života není ani zoufalé ani 
primitivně konzumní ani bezbožné. Neboť to, co můžeš užívat, 
jsou dobré dary Boží (ač taky nespravedlivě rozdělované…). 
Přece jsou to dary od toho, který ti přeje. Už dávno našel 
zalíbení ve tvém díle – i v tom všelijak fragmentárním, 
neúplném, nedokonalém, v tom, co bys nedokázal s čistým 
svědomím nazvat činěním spravedlnosti, ale přece neseném 
touhou po ní. Nemyslím, že by Bůh posvěcoval vše, co jsme a co 
děláme - nenachází zřejmě zalíbení v naší pokřivenosti, ale 
podle svědectví Písma je přece nade všechno očekávání 



velkorysý a milostivý. Je to jako Lutherem znovu objevené 
evangelium osvobodivé milosti, v němž Boží dobrota předchází 
naše snahy a neodpovídá tomu, jak a nakolik dokážeme plnit 
jakési své povinnosti vůči Bohu, vůči druhým či sami vůči sobě. 
Kdo ví, zda se vlastně ta nespravedlnost (Boží?) neobrací v náš 
prospěch!?

Ačkoli svět je, jaký je (nespravedlivý – a Pán Bůh s tím nic 
nenadělá), raduj se z toho, co dostáváš, a nenech se otrávit. 
Nepropadej ovšem ani lhostejnosti –  Kazatel řekne: „Všechno, 
co máš vykonat, konej podle svých sil“. Podle svých sil – apoštol 
o pár století později napíše, že každý má sloužit podle míry své 
víry. Každý jinak v jiné míře, jak je mu dáno, ve svobodě. Tady a 
teď podle svých sil. Tady a teď je to nejcennější, co máš. Živý 
pes je na tom lépe než mrtvý lev. Pes, v židovských očích 
podceňovaný a opovrhovaný, pokud má ještě čas, může zmoci 
více, než nějaký lev víry, který už má všechno za sebou. Nikdy 
není pozdě a ty se nepodceňuj. Tvou motivací ať není odměna 
ani trest, ani úsilí o lepší svět, ani vědomí povinnosti, ale láska 
k dobrému Bohu a jeho stvoření, čistá víra, radost a vděčnost. 
Amen. 

Píseň 682 Dnes k svému stolu zve nás Pán 

VP (písně 308 a 397) 

Přímluvná modlitba + Otče náš

Ohlášky, sbírka

Píseň (Svítá) 109 Jak vzácnou přízeň 

Poslání: „Nebojte se! Kristus je první i poslední, živý na věky věků.“ 
Zj 1,17-18 

Požehnání

Píseň 649 V tobě je radost 


